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Send os et indlæg på 
debat@sn.dk
Debatindlæg må være 
på op til 2500 anslag 
inklusive mellemrum.  
Redaktionen forbe-
holder sig retten til at 
forkorte indlægget af 
hensyn til pladsen i 
avisen.
Hvis dit indlæg er 
lokalt orienteret, fx 
kommunalpolitik, 
beder vi dig sende det 
direkte til en af vores 
lokale redaktioner. 

Vær med
i debatten!

Dagens citat

 ’ At være 55 år er sådan cirka det 
samme som at være 17 år. Man har 
ikke nogen børn, der bor sammen med 
én. Man kan være lidt hormonel. Lidt 
pludselig flæben eller pludselig vrede. 

Maise Njor,
forfatter,
Berlingske

Kirkernes vetoret til at bekæmpe vindmøller hører fortiden til, mener Kommunernes 
Landsforening.

Landbrug

Af Gert Lassen, 

Maglebjergvej 22, 

Ørby, 

Helsinge

Danmark har verdens mest 
effektive landbrug, hvor 
vores landmænd igennem 
generationer er blevet op-
draget og trænet til at lave 
industrielle, kemiske fødeva-
rer og færdigvarer, der sprøj-
tes ud på middagsbordene, 
uden at forbrugeren overho-
vedet skeler til kvaliteten af 
”produktet” og ej heller in-
teresser sig for indholdet af 
tilsætningsstoffer, kemi m.v. 
i deres daglige brød.

I dag tisser stort set hele 
befolkningen pesticider ud 
hver morgen til deres mor-
gentoilette. Dette fordi vores 
fødevarer er befængt med 
pesticider og giftstoffer, som 
vores landmænd i stor stil 
sprøjter præventivt mod alt 
levende liv, bortset fra den/
de få monokulturer, frugter, 
grøntsager og kornsorter, der 
ensidigt dyrkes i dette land, 
hvor mere end 70 pct. af vo-
res landarealer er dedikeret 

til kemisk, pesticidbefængt, 
industriel fødevareproduk-
tion.

Denne kemi og disse gift-
stoffer, som går i blodet på os 
mennesker gennem drikke-
vandet (grundvandet), føde-
varer og gennem indånding 
og berøring, er samtidig og 
ditto det rene gift for insek-
ter, bier m.v., der er vores alt-
overvejende livsgivende og 
livsnødvendige biomasse for 
fugle, fisk m.v. og ditto vores 
naturlige pollenspredere og 
således grundlaget for liv på 
Jorden gennem fødekæden.

Vi er således godt i gang 
med at sprøjte os ihjel, så 
spørgsmålet er, om du vil 
støtte det konventionelle 
landbrugs fortsatte kamp 
imod naturen, eller om du vil 
støtte det mangfoldige liv og 
dermed fremtiden?

Hvad kan vi så umiddel-
bart gøre lige nu?

- Køb kun rene, usprøj-
tede frugter, grøntsager, 
mælkeprodukter, økovarer 
m.v. for således at sænke 
efterspørgslen på de kon-
ventionelle, kemiske frugter, 
fødevarer m.v.

- Sig nej til pesticider, 

Roundup m.v., og støt op 
om initiativer for et totalt 
forbud mod brugen af disse 
giftstoffer.

- Kæmp med naturen og 
ikke imod naturen.

- Lad ”græsset” gro, dyrk 
dine egne grøntsager og så 
vilde, lokale blomster i be-
dene.

- Indrøm, at der ikke fin-
des ukrudt. Det er naturligt 
forekommende, nyttige vilde 
urter m.v.

- Bliv politisk aktiv i kam-
pen for naturen og for biodi-
versiteten f.eks. hos Klima-
partiet i Gribskov, der er en 
del af Folkestyret.dk.

Landbruget eller livet?

Kystsikring

Af Anders Hedelund,  

civ.ing.,  

Nødebovejen 103, Hundested

Lars Thomsen har på side 
9 i onsdagsavisen en herlig 
beskrivelse af barndomsmin-
der på et stenfiskerfatøj, men 
derfor er konklusionerne om 
kysten stadig noget  vrøvl.

For det første skal der vist 
en journalist eller politiker 
til at affærdige ingeniørvi-
denskaben som lobbyisme. 
Husk astrofysikeren Anja C. 
Andersens ord, da hun  var 
blevet konfronteret med en 
fladjordsteoretiker: ”Viden er 
f... ikke et synspunkt”.

For det andet kan man ikke 
konkludere, at bare fordi to 
ting er foregået samtidig og 
ved siden af hinanden, så er 
der en årsagssammenhæng. 
Påstandene om erosion på 
grund af stenfiskeri er det 
rene Erasmus Montanus. ”En 
sten kan ikke flyde, Morlille 

kan ikke flyde, ergo er Morlille 
en sten”.

For det tredje er den skrå-
nende sandbund ikke en ør-
ken, men en vigtig biotop 
for mikroorganisme og flad-
fiskeyngel. Og der skal altså 
små fisk til, før der bliver sto-
re. Spørg biologerne.

For det fjerde: Hvis man vil 
sove godt om natten, kan man 
ikke gøre afbigt for forfædre-
nes synder ved at insistere på 
fremtidige undladelsessynder.

Gør som de offentlige in-
stanser, både i kommune og 
stat, er tvunget til: Lyt til eks-
perterne, og gennemfør kun 
projekter, der har videnskabe-
ligt belæg: Kysten er udpint, 
den mangler sand.

Lyt til eksperterne

 ’Påstandene om 
erosion på grund af 
stenfiskeri er det rene 
Erasmus Montanus.

Anders Hedelund

 ’I dag tisser stort 
set hele befolkningen 
pesticider ud hver 
morgen til deres  
morgentoilette.

Gert Lassen

Frederiksborg Amts Avis mener

Regeringen fjumrer rundt i løndebatten med samme ynde 
som en sæk kartofler. I over et år har man fra regeringens 
side viftet et lønløft foran visse grupper af offentligt ansatte, 
men i går viste man pludselig alt det, der stod skrevet med 
småt under lønløftet.

Naturligvis er det prisværdigt, at regeringen forsøger at løse 
problemet med mangel på arbejdskraft i de store velfærdsfag. 
Især sygeplejerskernes lønkrav har fyldt i debatten om det 
evigt pressede sundhedsvæsen, og mange husker nok den ni 
uger lange strejke blandt sygeplejerskerne i 2021.

Både den daværende og den nuværende regering ville af-
vente en rapport fra Lønstrukturkomiteen, og da den blev lagt 
frem i juni i år lød det, at sygeplejerskernes løn var ganske 

passende. I stedet pegede komiteen på pædagoger og rengø-
ringsassistenter som faggrupper, der tjener for lidt i forhold 
til deres ansvar.

Alligevel valgte regeringen i sensommeren at udvælge netop 
sygeplejersker som en faggruppe, der fortjente et lønløft, ikke 
mindst for at sikre, at vi har - tilnærmelsesvis - nok sygeple-
jersker i fremtiden. For en uge siden satte statsministeren 
endda tal på: I omegnen af 2500 kroner i lønstigning.

I går blev billedet dog gevaldigt mudret til, da regeringen 
præsenterede de modkrav, lønløftet kommer med. Sygeple-
jerskerne skal være klar til at arbejde fuld tid, de skal være 
klar til at arbejde i de skæve timer, og de skal være klar til at 
arbejde på de afdelinger, der mangler personale.

Det er for så vidt rimelige krav i betragtning af den situa-
tion, vi står i som samfund, og regeringen skal roses for, at 

man forlanger noget til gengæld for lønstigningen. Samtidig 
er det til at forstå sygeplejerskernes skuffelse, når man ser 
på forløbet og de meldinger, statsministeren er kommet med 
siden sygeplejestrejken.

For tilbage står sygeplejerskerne, der føler sig snydt, andre 
grupper af offentlige faggrupper, der føler sig forbigået, og 
en bred offentlighed, der undrer sig over, at regeringen har 
brudt med den danske model ved at regne penge ned over 
udvalgte faggrupper.

I stedet burde regeringen tale for et brud med den forældede 
kollektivistiske løndannelse, så offentligt ansatte, der gør en 
særlig indsats, kan mærke det i lønningsposen. Det kunne 
være med til at stoppe den flugt af offentligt ansatte til det 
private, vi stadig er vidne til. 

 CB

Regeringen har slingret på lønområdet


